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ХТО ДЛЯ ВАС
КАСТУСЬ КАЛІНОЎСКІ?

ДРЭВЫ, СПІЛАВАНЫЯ ЗІМОЙ

АПЫТАННЕ Ў НАСТУПНЫМ НУМАРЫ НА
170-ЫЯ ЎГОДКІ ГЕРОЯ

КАЛОНКА ПАЛІНЫ КАЧАТКОВАЙ
НА СТАР.5

ПРАДПРЫМАЛЬНІКІ
ПАЧЫНАЮЦЬ…
ЛЮДЗІ ХОЧУЦЬ ЖЫЦЬ ПАВОДЛЕ ЗАКОНУ, А НЕ ПАВОДЛЕ ЎКАЗАЎ

10 студзеня ў сталіцы
Беларусі адбылася
дэманстрацыя пратэсту
супраць прэзідэнцкага
ўказа, які абмяжоўвае
правы індывідуальных
прадпрымальнікаў.
Дэманстранты сабраліся
спачатку на Кастрычніц-
кай плошчы, а затым на
нейкі час перакрылі рух
на праспекце Незалеж-
насці ў раёне вуліцы
Энгельса. Некалькі
прадстаўнікоў незалеж-
нага прафсаюзу прадп-
рымальнікаў “Перспек-
тыва” тым часам былі
прынятыя ў адміністра-
цыі прэзідэнта, дзе ім
было заяўлена, што
ніякіх зменаў ва ўказе
Лукашэнкі не будзе:
прадпрымальнікі больш
не змогуць наймаць на
працу нікога, акрамя
блізкіх сваякоў.

Акцыі пратэсту прайшлі і ў
іншых  гарадах  Беларусі.  У
Мінску шматгадзінная мані
фестацыя  завяршылася  на
плошчы Незалежнасці. Па яе
заканчэнні былі затрыманыя

27 чалавек, у тым ліку – лідэр
“Перспектывы” Міхаіл Шум
чанка, лідэр Аб’яднанай гра
мадзянскай партыі Анатоль
Лябедзька і іншыя. Затрыма
ных  судзілі  адміністрацый
ным судом  і большасць з  іх
адбываюць  цяпер  15  сутак
арышту.

Як потым заявіць міністр
унутраных справаў Навумаў,
толькі двое сярод затрыма
ных  –  прадпрымальнікі.  У
мітынгу гэтым разам удзель
нічалі актывісты розных пал
ітычных  партыяў  і  рухаў,  у
прыватнасці, моладзь.

Ужо ў аўторак, 15га студ
зеня ў Мінску быў затрыманы
яшчэ адзін з удзельнікаў ма
ніфестацыі пратэсту – сябра
незарэгістраванага руху “За
Свабоду” Алесь Таўстыка. Яму
таксама прысудзілі 15 сутак.

На 21 студзеня, між тым,
запланаваная яшчэ адна ак
цыя пратэсту прадпрымальн
ікаў.

На здымку :   Прадпры-
мальнікі выстаўляюць свае
патрабаванні. Мінск, Каст-
рычніцкая плошча, 10 студзе-
ня 2008 году.

(Рэдакцыйны каментар
на стар. 3)
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ЯКОЙ БЫ ВЫ ХАЦЕЛІ БАЧЫЦЬ “СВАБОДУ”
У 2008-М ГОДЗЕ?
ЯРАСЛАЎ БЕРНІКОВІЧ, ПАРТЫЯ БНФ, ГЛЫБОКАЕ:

“БОЛЬШ ПАЛІТЫЗАВАНАЙ”
Непалітызаваных газет у нас і так хапае. І больш аператыў
ных. Вось выйшаў апошні калядны нумар з віншаваннямі. У
той час, калі ў краіне былі больш значныя падзеі.

АЛЕСЬ ПУШКІН, МАСТАК:

“КАБ ГАЗЕТА БЫЛА
БОЛЬШАГА ПАМЕРУ”
Хочацца пастаяннай калонкі Сяргея Дубаўца. За тэкст “Здаро
ўе і смерць” Дубаўцу брава. Проста ў дзясятку. Каб Сяргей
Пульша з’явіўся. Вострая на язык Ціна Клыкоўская хай бы па
пісвала ў “Свабоду”. Абавязкова трэба пакінуць агляды друку,
радыё і тэлебачання. А самае вялікае ўпрыгожванне “Свабо
ды”, тое, зза чаго я яе заўсёды чакаю – гэта, канечне, калон
ка Алега Аблажэя. Гэта так класна! Ну, і было б добра, каб га
зета была большага памеру. Старонак дванаццаць.

ЗМІЦЕР, ПРАДПРЫМАЛЬНІК З-ПАД ДОКШЫЦ:

“МНЕ НЕ ХАПАЕ ВЕРШАЎ”
Мне не хапае вершаў. Я не жартую. Столькі пішацца ў вёсках
трапных сатырычных вершаў.    І шкада, што гэтае багацце
нікому не вядомае. Пара смешных вершыкаў заўжды былі б
дарэчы.

ЛЯВОН БАРШЧЭЎСКІ, СТАРШЫНЯ ПАРТЫІ БНФ:

“НЕ ХАПАЕ АНАЛІТЫКІ”
Мне ў “Свабодзе” не хапае заўсёды аналітыкі – магчымых
сцэнароў грамадскапалітычных і сацыяльнаэканамічных
працэсаў у Беларусі. Бо на гэта ў нас паранейшаму голад. І
чым больш будзе публікацый на гэтую тэму, тым лягчэй буд
зе скласці нейкую агульную думку.

ВАЛЯНЦІНА, НАСТАЎНІЦА З МАЛАДЗЕЧНА:

“КАБ ЛЮДЗІ САМІ ПАЧАЛІ
ПІСАЦЬ У “СВАБОДУ”
Як бы так зрабіць, каб людзі пачалі самі пісаць у “Свабоду” пра
свае праблемы? Вось зараз, напрыклад, нас прымушаюць пад
пісвацца за змены ў Працоўны кодэкс. А пра самі змены нічо
га не кажуць. Усе настаўнікі злыя. Але ў кожнага свая прабле
ма. У дзяржаўную прэсу пісаць пабаяцца. Канфліктаваць адк
рыта з начальствам – тым болей. Дык хай бы пачалі пісаць у
“Свабоду”. Хаця б дзеля таго, каб душу адвесці. Адчуць сябе
хаця б крыху смялейшымі.

ВОЛЬГА ЦЯРЭШЧАНКА,
АЎТАРКА І ВЫКАНАЎЦА ПЕСЕНЬ:

“ХОЧАЦЦА БАЧЫЦЬ ЯЕ ГЛЯНЦАВАЙ”
Хацелася б бачыць газету больш якаснай, але я выдатна разу
мею, якія зараз магчымасці. Канечне, хочацца бачыць яе
глянцавай. Гэта першае. А другое, абавязкова з Алегам Абла
жэем. Гэта мой любімы журналіст у газеце “Свабода”. На сён
няшні дзень яна мне цікавая любая, якая яна ёсць. Я чытаю
“Свабоду” ад першай па апошнюю старонку. Асабіста мне ха

пае ў “Свабодзе” і аналітыкі, і публіцыстыкі.

ВАСІЛЬ, ПРАДПРЫМАЛЬНІК З ГОМЕЛЯ:

“ЖАНР ФОТАРЭПАРТАЖУ
КУДЫСЬЦІ ЗНІКАЕ”
Узгадайце, што прыцягвала ўвагу чытачоў да той, ранейшай
“Свабоды”? Аналітыка. Аўтарскія калонкі. І фотаздымкі! Яны
былі геніяльныя. Калі аналітыка і рэфлексіі яшчэ жывуць, дык
жанр фотарэпартажу проста кудысьці знікае.

АЛЕСЬ МІХАЛЕВІЧ, ПАРТЫЯ БНФ:

“АДЗІНАЕ ПАЖАДАННЕ”
У мяне адзінае пажаданне “Свабодзе” – каб яна даходзіла да
большай колькасці людзей.

МІХАЛ ГІЛЬ, СТАРШЫНЯ ТАВАРЫСТВА
БЕЛАРУСКАЙ МОВЫ, ПАСТАВЫ:

“ТРЭБА БОЛЬШ ІНФАРМАЦЫІ
З РЭГІЁНАЎ”
Хацелася б мець больш інфармацыі з рэгіёнаў. І не абавязко
ва палітычнай. Увогуле людзі ў правінцыі палітыкай цікавяц
ца мала. Ведаюць Лукашэнку, Мілінкевіча, ну, можа, яшчэ
прэм’ера Сідорскага...

ВАЛЯНЦІН, ПРАДПРЫМАЛЬНІК:

“КАБ “СВАБОДА” З’ЯВІЛАСЯ
Ў ШАПІКАХ”
Каб напрыканцы году “Свабода” з’явілася ў шапіках. Каб яна
была ў колеры. Каб старонак паболела разы ў тры. І каб новы
тыдзень беларуса пачынаўся з пошукаў свежага нумара.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ЗАПАЛЬВАЙЦЕ ЗОРКІ”
Недзе я ўжо казаў, што беларуская незалежная журналі

стыка пахавала некалькі генерацый сучасных герояў. Якія па
сутнасці стварылі незалежную нацыянальную Беларусь і дзей
насць якіх трымае і мацуе яе сёння. Колькі іх, гэтых культур
ных  і палітычных герояў, замураваных у сцяну маўчання?
Мяне папрасілі скласці спіс асобаў, чыя жыццядзейнасць вар
тая публічнай увагі. Літаральна праз 15 хвілін у мяне быў спіс
персаналіяў, які налічваў каля ста асобаў. Але далей я спыні
ўся, бо зразумеў, што іх ніхто і ніколі не выцягне з публічна
га небыцця. Такая сітуацыя вельмі нядобрая сама па сабе. Але
яна яшчэ больш нядобрая для журналістыкі. Бо сёння СМІ пе
радусім трымаюць цікавасць чытача жыццём публічных асо
баў. А як нехта станецца не проста знакамітым, а хаця б вя
домым,  калі  сама  журналістыка  не  будзе  падтрымліваць
цікаўнасць чытача да  іх? Мне ў газеце “Свабода” не хапае
сістэмнай увагі да тых неардынарных людзей, якія абараня
юць сёння тэрыторыю свабоды ў Беларусі. Усе мы ведаем
радкі Маякоўскага :“если звезды зажигают, значит это кому
нибудь нужно”. Дык вось, дазволю сабе звярнуцца да рэдак
цыі “Свабоды”. Сябры, запальвайце зоркі! Без  іх у цемры
ніхто ніколі не даведаецца, у які бок праставаць.
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ЧАС ПЛАЦІЦЬ
Суседзі

11 студзеня ва Ўкраіне па-
чалі выдаваць уклады паводле
пазыкаў Ашчадбанка СССР.

Кабінет міністраў Украіны
даручыў  Дзяржаўнаму  Аш
чаднаму  банку  завершыць
прадугледжаныя на 2008 год
выплаты  кампенсацыяў  па
абясцэненых укладах у бы
лым Ашчадным банку СССР
да 25 лютага. Ужо вылучаны
першы транш на суму 198,2
мільёна даляраў.  (Агульныя
выплаты  складуць  каля  1
мільярда даляраў.)

Былыя  ўкладчыкі  або  іх
нашчадкі атрымаюць да 1000
грыўнаў (каля 200 даляраў)
на чалавека. Грошы будуць
дастаўляцца  ўкладчыкам,
якія  хочуць  атрымаць  кам
пенсацыю наяўнымі, дадому.
Выплата ўкладаў з’яўляецца
бестэрмновай і кампенсацыю
атрымаюць усе. Акрамя таго,
грошы можна перавесці на
ўласны рахунак у банку аль
бо скіраваць іх на пагашэнне
запазычанасці за камуналь
ныя паслугі і г.д.

Сярод  былых  савецкіх
рэспублік першай праблему
кампенсацыі савецкіх укла
даў вырашыла Літва. На гэта
былі выдаткаваныя каля 80%
прыбыткаў ад прыватызацыі
ў краіне. Максімальная сума
кампенсацыі тут склала 2000
даляраў на чалавека.

Сума  кампенсацый,  што
належаць беларусам, сягае
2,5 мільярда даляраў. Павод
ле  звестак  Нацыянальнага
банка, памер выплатаў ула
дальнікам укладаў у Ашчад
банку СССР за апошнія дзе
сяць  год  скараціўся  ў  50
разоў: калі ў 1998 г. за 10000
савецкіх рублёў можна было
атрымаць  да  500  даляраў,
дык летась – усяго 10 даля
раў.

На сёння пытанне ў Бела
русі  застаецца  нявыраша
ным. На бягучы год выдаткі
на  выплаты  ў  дяржаўным
бюджэце не прадугледжаныя.

У Расіі кампенсацыі вып
лочваюць  асобным  катэго
рыям грамадзянаў: інвалідам
і  пенсіянерам.  На  сёння
расійскім укладчыкам выпла
чана менш за 1,5 % запазыча
насці.

Паводле СМІ

Палітычная вясна2008 па
чалася…ў студзені. Першымі
на вуліцы й плошчы Мінска
выйшлі  дробныя  прадпры
мальнікі. Найбольш запомні
ўся адзін з лозунгаў, высуну
тых маніфестантамі: “Хочам
жыць  паводле  закону,  а  не
паводле ўказаў”. Маецца на
ўвазе славуты ўказ № 760, які
фактычна вымушае індывіду
альных  прадпрымальнікаў
(ІП) закрываць свой бізнес,
або набываць статус “юры
дычнай асобы” (а гэта больш
цяжкія падаткі, яшчэ большая
залежнасць ад дзяржавы).

Яшчэ нядаўна было вельмі
распаўсюджанае меркаванне
– страшна далёкія яны, прад
прымальнікі, ад народу, не
любяць яны жыць паводле за
кону, плаціць падаткі, не хо
чуць  займацца  цывілізава
ным  бізнесам,  думаюць
толькі пра сябе. Адным сло
вам, паразіты…

Але вось, у першыя дні но
вага году, пасля таго, як указ
уступіў  у  сілу,  многія  сталі
заўважаць нешта няладнае.
Зачыніўся  кіёск  каля  дому,
дзе ў любы час раней можна
было купіць піва, цыгарэты,
безалкагольныя напоі. Побач
зачынілася маленькая крама,
якая гандлявала пральнымі
парашкамі, фарбавальнікамі,
калгонам.  І  не  трэба  было
ехаць за імі куды –небудзь у
буйны гандлёвы цэнтр, ці ва
ўніверсам, таўчыся там сярод
натоўпу,  у  пошуках  нейкай
драбязы,  неабходнай  для
жыцця. Як некалі за савецкім
часам.

Моцна парадзелі гандлё
выя  рады  на  рынках.  Няма
магчымасці наняць прадаў
цоў – прадпрымальнікам да
водзіцца  гандляваць  самім
(не  ва  ўсіх  жа  ёсць  сваякі,
згодныя гэтым заняцца), аль
бо  зачыняць  гандлёвыя

кропкі.
Дзяржаўны капіталізм, як і

некалі “развіты сацыялізм” –
гэта толькі гучыць добра. На
справе  ж  дзяржаўны  чы
ноўнік заўсёды быў  і будзе
зацікаўлены  не  ў  свабодзе
гандлю, без якой няма рынку
і  не  ў  тым,  каб  задаволіць
патрэбы пакупнікоў, а ў мак
сімальным кантролі над ган
дляром. Закон, кажаце, паві
нен  вызначаць  агульныя
рамкі  для  ўсіх?  І  прадпры
мальнікі павінны іх трымац
ца?

А калі закон падмяняецца
ўказам?  І  не  толькі  ў  дроб
ным гандлі, але ў жыцці?

Старажытныя рымляне ка
залі: свабодны дух вее, дзе
хоча. Калі свабоду адстойва
юць  “іпэшнікі”,  яе  каштоў
насць ад гэтага не змянша
ецца.

Рэдактар

Каментар… А ПАРАЗІТЫ НІКОЛІ
“ІПЭШНІК” – СЁННЯ ГЭТА ГУЧЫЦЬ ГОДНА

14 студзеня ў Рэспублі-
канскай туберкулёзнай
бальніцы ў Наваельні каля
100 хворых на сухоты аб-
вясцілі галадоўку. Яны пат
рабавалі паляпшэння ўмоваў
лячэння. Хворыя кажуць пра
адсутнасьць самых неабход
ных сродкаў гігіены, лекаў,
якаснага харчу, наракаюць
на кепскія ўмовы ўтрымання.
Раніцай наступнага дня гала
доўка была прыпыненая. Але,
як паведамляе адна з аргані
затарак  пратэсту,  ён  можа
быць адноўлены 20га студзе
ня,  калі  іх  патрабаванні  не
будуць выкананыя. Нядаўна
хворых азнаёмілі з загадам
міністэрства  ўсталяваць  у

бальніцы сістэму відэаназі
рання. «На лекі грошай няма,
кажуць, а на відэаназіранне
ёсць!» – абураюцца пацыен
ты.

11 студзеня ў Мінску па-
чаўся суд над былым  намес-
нікам галоўнага рэдактара
газеты «Згода» Аляксанд-
рам Здзвіжковым. Яму паг
ражае 10 гадоў турмы за пе
радрук у газеце   дацкіх ка
рыкатур на прарока Мухаме
да ўвесну 2006га. Здзвіжкоў
ад  18  лістапада  2007  году
знаходзіцца ў следчым ізаля
тары КДБ, дзе яму не дазва
лялі сустрэцца з адвакаткай.
Яго арыштавалі, калі ён зза
мяжы прыехаў адведаць маг

ілу бацькі ў Барысаў. Суддзя
Аніскевіч нечакна для журна
лістаў абвясціў працэс закры
тым для прэсы.

Аляксандр Здзвіжкоў

Беларуская журналістыка
за кароткі час панесла дзве
цяжкія страты.

15 студзеня ў Мінску адбы
лося  пахаванне  намесніка
дырэктара  інфармацыйнай
кампаніі БелаПАН Юрыя Шы
рокага, які раптоўна пайшоў
з жыцця 13 студзеня зза хва
робы сэрца.

16 студзеня 2008 году пас
ля працяглай  і цяжкай хва

робы пайшла з жыцця сябра
грамадскага  аб’яднання
«БАЖ» Ірына Сакалова.

Журналістка працавала на
пачатку 60х гадоў у газеце
“Вячэрні  Мінск”,  потым  у
іншых  выданнях,  на  Бела
рускім тэлебачанні. Была га
лоўным рэдактарам адной з
першых незалежных газет у
Беларусі – тыднёвіку “Фемі
да”. Шмат увагі ў ім надавала

ся абароне правоў чалавека.
Пасля  закрыцця  выдання
прыканцы 1990х гадоў кіра
вала рэдакцыяй газеты “Фе
мидаNOVA”.

Пахаванне Ірыны Сакало
вай адбудзецца 19га студзе
ня, на Вадохрычша.

Рэдакцыя “Свабоды” пры
носіць свае шчырыя спачу
ванні сваякам і крэўным па
мёрлых.

ПАМЯЦІ КАЛЕГАЎ

Адным абзацам
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ДЗЯРЖАВА ДЛЯ АЛІГАРХАЎ
ЧЫЕ ІНТАРЭСЫ АДСТОЙВАЕ АЛЯКСАНДР ЛУКАШЭНКА?

У  1994  годзе  кандыдат  у
прэзідэнты Аляксандр Лука
шэнка стварыў сабе імідж ня
стомнага і бескампраміснага
барацьбіта за справядлівасць.
Карумпаваных  чыноўнікаў
ён абяцаў “выслаць у Гімалаі
за  24  гадзіны”.  Але  потым
высветлілася, што паплечнікі
Лукашэнкі і “самі з вусамі”, да
якіх шмат што прыліпае.

Кіраўніца справамі прэзі
дэнта  Галіна  Жураўкова
была  асуджаная  на  4  гады
пазбаўлення волі. Ёй інкрым
інаваўся крадзёж у асабліва
буйных  памерах.  Гаворка
ішла, прынамсі, пра мільёны
даляраў.

Але пасля прысуду нівод
нага дня за кратамі Жураў
кова  не  правяла.  Бо  Лука
шэнка памілаваў яе.  І цяпер
былая кіраўніца справамі не
ў Гімалаях, а ў значна больш
камфортных  мясцінах.  Ка
жуць, што яна папросту адку
пілася ад турмы, вярнуўшы
такую суму, што сумленнаму
беларусу не зарабіць і за 100
гадоў.

Асабліва  ж  запомнілася
абурэнне Лукашэнкі з наго
ды шыкоўных катэджаў, што
выраслі  побач  з  Мінскам.
Кандыдат у прэзідэнты абя
цаў сувора разабрацца з ула
дальнікамі палацаў, пабуда
ваных на народныя грошы.

Мінула 13 гадоў... “Палацы”
пад Мінскам нікуды не зніклі.
Больш за тое, у межах гораду
з’явіліся цэлыя раёны прэс
тыжных  катэджаў  (прыкла
дам, за Нацыянальнай біблія
тэкай ці на праспекце Пера
можцаў). Жывуць там зболь
шага чыноўнікі ды набліжа
ныя да ўлады бізнесмены.

Неяк  не  пасуе  да  іміджу
“абаронцы простага народу”
і скасаванне льготаў, што ад
былося ў 2007 годзе.

І, нарэшце, апошні, досыць
яскравы ўзор: указ №760, які
фактычна  разбурае  цэлую
праслойку  грамадства  –
індывідуальных  прадпры
мальнікаў.  Каму  гэта  было
трэба? На тое пытанне адка
заў у інтэрв’ю штотыднёвіку
“Белорусы и рынок” старшы
ня Беларускага саюзу прадп
рымальнікаў  Аляксандр
Калінін:

“Нідзе ў свеце дзяржава не
выкарыстоўвае адначасова
падатак на дабаўлены кошт і
падатак з продажу. У нас ган
даль  плаціць  абодва  гэтыя

падаткі. У прывілеяваным ста
новішчы знаходзіліся толькі
індывідуальныя  прадпры
мальнікі, што стварала для іх
істотныя канкурэнтныя пера
вагі, напрыклад, па імпарту –
15% цаны тавару.

Цывілізаваным рашэннем
было б вызваленне карпара
цыяў ад аднаго з падаткаў.
Аднак  дзяржава  на  гэта  не
пайшла.  І буйным рытэйле
рам, каб не працаваць у ад
пачатку нявыгадных умовах,
заставалася толькі прыбраць
канкурэнтаў...”

Такім  чынам,  Лукашэнка

дзейнічае, папершае, у інта
рэсах бюракратыі, падругое,
у  інтарэсах  алігархаў.  І  не
трэба казаць, што апошніх у
Беларусі няма (глядзі на вы
шэйзгаданыя катэджы). Про
ста яны паводзяць сябе ад
носна ціха.

Інтарэсы ж малога бізнэсу
і пакупнікоў, якім цяпер да
вядзецца набываць тыя ж са
мыя тавары за істотна боль
шыя кошты, засталіся “паза
гульнёй”.

Праўда,  спадар  Калінін
гэта тлумачыць тым, што чы
навенства  на  свой  лад  вы
конвае слушныя распарад
жэнні  кіраўніка  дзяржавы
адносна стварэння спрыяль
нага бізнэсклімату. Старая
казка  пра  добрага  цара  і
злых баяр. Наўрад ці старшы
ня Саюзу прадпрымальнікаў
дагэтуль  у  яе  верыць.  Але
мусіць рабіць выгляд, бо рэ
гулярна сустракаецца за ста
лом перамоваў з урадоўцамі.
Каб захоўваць такую магчы
масць, неабходна дэманстра
ваць лаяльнасць.

Але такой патрэбы няма ў
прадпрымальніка, які распа
вядаў карэспандэнту “Белга
зеты”, што за ліквідацыяй ІП
стаяць інтарэсы гаспадароў
буйных крамаў. Яны праціс
нулі  свой  пункт  гледжання
праз асяроддзе прэзідэнта, а
сам кіраўнік дзяржавы да гэ
тага  ўказу,  маўляў,  наогул
дачынення не мае. І калі Лу
кашэнка даведаецца, што ім
маніпулююць, то адразу ска
суе ўказ і дазволіць усім пра
цаваць паранейшаму.

Прадпрымальнік, падобна,
шчыра верыць у гэтую вер
сію.

На жаль, усё далёка не так.
Электарат цікавіў Лукашэнку
толькі тады, калі ён іншоў да
ўлады. Цяпер кіраўнік дзяр
жавы абапіраецца на чына
венства і буйны бізнэс. І адпа
ведным чынам адстойвае іх
інтарэсы. На жаль, пры ўсёй
відавочнасці сітуацыі, у гэ
тым  яшчэ  шмат  каго  трэба
пераконваць.  Але  працэс
пайшоў…

Валеры Філін

Пенсіянеркі гандлююць шкарпеткамі на фоне абвесткі пра за-
барону гандлю, Мінск, студзень 2008 году.

Хтосьці пасміхнецца,
пачуўшы гэтае пы-
танне. Не спяшайце-
ся: адказ на яго далё-
ка не відавочны шмат
для каго з нашых
суайчыннікаў.
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ДРЭВЫ, СПІЛАВАНЫЯ ЗІМОЙ
Гаспадыня

Вакол  стадыёна  ў  Оршы
высеклі  дрэвы.  Некаторыя
дрэвы былі распілаваныя –
пні пакаціліся з высокага бе
рагу ў Дняпро, упалі ў ваду,
там  і  замерзлі,  зверху  лёг
лёд, схаваў свежыя зрэзы. Але
дрэваў было шмат,  і не ўсе
яны скаціліся ў Дняпро – аг
ромністыя  заледзянелыя
камлі ляглі побач з тым мес
цам, дзе яшчэ нядаўна раслі,
дзе захаваліся пад мерзлай
зямлёй іх карані.

Футбольнае поле на ста
дыёне ўзаранае, быццам на
ім збіраюцца сеяць па вясне.
З  трыбунаў  сарваныя  “ся
душкі”, захочаш – не прысяд
зеш. Стадыён зруйнаваны, ён
знерухомеў  у  чаканні.  Гэта
месца рыхтуюць. Для чаго?  У
2008  годзе  ў  Оршы  мусяць
адбыцца  “Дажынкі”,  і  ёсць
вергоднасць, што менавіта
на гэты стадыён прызямліц
ца верталёт з галоўным арга
нізатарам свята.

Кажуць, што і дрэвы спіла
валі ў мэтах бяспекі, каб не
перашкаджалі, каб не залез
на  іх  ніхто…  Ды  й  наогул
“навядзенне парадку” ў нас
апошнім часам наўпрост звя
зана  з  высячэннем  дрэваў.
Чым меней дрэваў, тым бо
лей парадку!

Пра спілаваныя зімой дрэ
вы,  як  пра  сімвал  самоты,
пісаў  Франц  Кафка:  “Мы  як
спілаваныя дрэвы зімой. Зда
ецца, што яны проста скаціл
іся на снег, крыху піхнуць – і
можна скрануць  іх з месца.
Не, скрануць іх нельга – яны
моцна прымерзлі да зямлі”.
Жудасны  сон  пра  абсалют
ную адзіноту, навеяны рэчаі
снасцю  апошняга  перыяду
існавання АўстраВенгрыі.

Аднак не толькі стадыён
рыхтуюць да свята. Усё ў го
радзе  рыхтуецца  да  свята.
Штосьці будуецца, штосьці
рэстаўруецца, штосьці знікае
без следу.  Ідзе рэканструк
цыя  Езуіцкага  калегіюма
(больш вядомага ў народзе
як “шасцёрка” – калонія каля
гарадскога парку).

Калі ў калегіюме размяш
чалася калонія, то частка бе
рагу Аршыцы была перага
роджаная “калючкай”. Да бе

рагу  нельга  было  падысці.
Там жылі белы незвычайнай
прыгажосці лебедзь і бабёр
хітрун. Бабёр плаваў па ўсёй
Аршыцы, падплываў да рын
ку, а калі адчуваў небяспеку,
заплываў на “запретку”, вы
лазіў на бераг і мыў пысу.

Пасля рэканструкцыі ў ка
легіюме размесціцца гарадс
кая выставачная зала. Дах ка
легіюма робяць ружовым –
кладуць сучасны матэрыял,
на дахоўку няма ні грошай,
ні часу. Падчас рэканструк
цыі  знесены  рэшткі  муру
каля калегіюма, на якім не
калі  дзівам  захаваліся
ўнікальныя  фрэскі.  Цяпер
няма ні муру, ні фрэсак…

Наогул горад рыхтуюць да
свята дзіўна – плітку на ходн
іках то кладуць, то здымаюць
і зноў кладуць на той самае
месца. Сэнс дзеяння толькі
на першы погляд незразуме
лы. А так усё проста – ну, не
атрымалася з першага разу, і
з другога разу таксама не ат
рымалася.

І яшчэ, каб падрыхтавацца
да  свята,  трэба  эканоміць.
Увечары  такое  уражанне,
што горад асвятляецца вык
лючна  за  кошт  флікераў.
Асабліва  старанна  носяць
флікеры алкаголікі, яны абве
шаныя  імі  як  калядныя
елачкі.  Тых,  у  каго  няма
флікераў, штрафуюць. А ніхто
не  хоча  плаціць  штраф.  І  ў
цёмны  час  горад  ажывае.
Вось нясецца з працы настаў
ніца – у яе два флікеры, адзін
на вопратцы зялёны ў выг
лядзе стрэлкі, якая ўказвае
невядомы накірунак, другі –
на торбе сіні ў выглядзе ці то
парсюка, ці то бегемота. Вось
цёткі цягнуцца з рынку – у іх
на  кожнай  руцэ  –  павязкі,
свецяцца ў цемры атрутна
салатавым колерам. Усе зраб
іліся прыкметнымі ў цемры!
Згадваецца сабака Баскерві
ляў. Выходзіць, яго застрэлілі
ні  за  што  –  ён  проста  быў
прыкметны ў цемры.

А ў цэнтры горада – рас
цяжка. Чырвоны плакат, як з
фільма  пра  грамадзянскую
вайну: “90 гадоў органам Ар
шанскага ЗАГСУ”.

Паліна Качаткова

Міліцыянер прышывае флікер кліенту выцвярэзніка. Фота
http://news.vitebsk.cc/

150е месца з 157 краінаў
свету — такая пазіцыя Бела
русі паводле індэксу эканам
ічнай  свабоды,  які  ўжо  14
гадоў  запар  падлічваюць
амерыканскі фонд «Heritage
Foundation»  і  газета  “The
Wall Street Journal”.

Такое  ж  месца  Беларусь
мела летась, але значэнне яе
індэксу  свабоды  за  год  па
меншылася, і яна апынулася
на ўзроўні трохгадовай даў
ніны.

РБ займае апошняе месца
ў Еўропе. А ў свеце яна зна
ходзіцца побач з такімі краі
намі, як  Іран, Туркменістан,
Бірма, Лівія, Зімбабве, Куба і
КНДР.

Першае месца ў рэйтынгу
займае Ганконг  (90,3 бала),
другое – Сінгапур (87,4 бала),
трэцяе – Ірландыя (82,4 бала).
У дзясятку лідэраў увайшлі
таксама Аўстралія, ЗША, Но
вая Зеландыя, Канада, Чылі,
Швейцарыя і Вялікабрытанія.

Суседка Беларусі – Літва ,
апынулася  на  26м  месцы,
Расія – на 134м, паміж Украі
най і В’етнамам.

Краіны,  якія  маюць  зна
чэнне  індэксу ад 80 да 100,

трапляюць у катэгорыю сва
бодных, ніжэй за 50 – да рэп
рэсіўных.  Індэкс Беларусі –
44,7.

Паводле  справаздачы,
асабліва заўважна эканаміч
ная  свабода  зменшылася  ў
Беларусі  ў  галіне  свабоды
гандлю, свабоды ад адмініст
ратыўнага ўмяшання і     сва
боды ад карупцыі. Палепшы
лася сітуацыя з бізнес кліма
там  і  са  свабодай  у  сферы
грашовай палітыкі. Але ба
ланс у цэлым – адмоўны.

Калі казаць пра свет у цэ
лым, дык істотна за год сітуа
цыя не змянілася. Эксперты
адзначаюць істотнае паляп
шэнне  сітуацыі  ў  Егіпце  і
Манголіі. Паводле рэгіяналь
нага падзелу, рэгіёнам най
большай эканамічнай свабо
ды з’яўляецца Еўропа, другі
рэгіён, дзе  індэкс вышэй за
сярэдні ў свеце, – Амерыка.
Яе высокія паказчыкі забяс
печваюцца  такімі  краінамі,
як ЗША, Канада, Чылі і Саль
вадор, аднак паказчыкі Ар
гентыны, Балівіі, Венесуэлы і
Кубы цягнуць агульны паказ
чык кантынента ўніз.

Паводле Радыё Свабода

СЯРОД ЛІДЭРАЎ... З КАНЦА

ОРША РЫХТУЕЦЦА АДЗНАЧЫЦЬ “ДАЖЫНКІ”
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БАСЕЙН РАКІ АРЫНОКА Саюздрук

АЛЬБО “ЦІ ХАЦЕЛІ Б ВЫ ЖЫЦЬ У РАІ?”

Як робяцца хваліНА КАЛЯДЫ, ЯК НА МІТЫНГ
АЛЬБО “РОЗНЫЯ ВЫГЛЯДЫ СПОРТУ”

На развітанне са святамі
выкажу  яшчэ  некалькі  на
зіранняў за каляднымі сюжэ
тамі на нашым радыё. Трады
цыйна  добры  атрымаўся
конкурс народных спеваў на
Радыё Свабода, а на Палоніі
– рэпартаж з вёскі пра кабе
так, якія ў дзяцінстве сваім
калядавалі  і цяпер пра гэты
добры занятак не забываюц
ца.  На  Еўрарадыё  выдатна
прагучалі віншаванні папу
лярных  музыкаў  і  новыя
песні.

Чаго не хапала? Калі адбы
ваюцца  мітынгі,  карэспан
дэнты смела ідуць на плош

чы, у гушчы ўдзельнікаў і ў іх
тады атрымліваюцца цікавыя
жывыя рэпартажы. Вось каб і
на свята быць разам з наро
дам. Калі б журналіст разам з
гуртом  калядоўнікаў  прай
шоўся па хатах, каб напрасіў
ся ў госці да якой здольнай
гаспадыні і апісаў усе сакрэ
ты  прыгатавання  куцці  ды
маку – о то было б свята!

Не раз я агітаваў слухаць
розныя станцыі. Папершае,
цікава, што ў свеце робіцца,
падругое,  карысна  пара
ўнаць з нашым, беларускім
радыё. Вось у апошнім выпус
ку  “Американского  часа  с

Александром  Гинесом”  на
расійскай  Свабодзе  пачуў
жахлівую гісторыю. Жыдоўскі
хлопчык стаў сведкам, як ла
тышскія  паліцэйскія  забілі
ўсю яго сям’ю і суседзяў. Сам
нейкім  цудам  ацалеў,  але
страціў  дар  мовы  на  нейкі
час. Яго знайшлі і падабралі
тыя паліцыянты, зрабілі сы
нам палка, далі яму латышс
кае  імя. Той хлопчык прай
шоў усю вайну, быў сведкам
усіх геройстваў таго батальё
на. Потым усё жыццё правёў
у эміграцыі ў Аўстраліі. Праў
ду адкрыў толькі напрыкан
цы  жыцця...  Слухаў  я  гэтую

страшную  гісторыю  і  была
яна мне ўдвая больш страш
най і балючай. Бо ўсе падзеі
адбываліся, аказваецца, у Бе
ларусі.

Моўныя заўвагі. 3 студзе
ня, Рацыя, Ігнат Субач: “роз
ныя выгляды спорту”... Эгэй,
заўзятарыбалельшчыкі, хай
жа б вы заўзята накінуліся ды
склалі  беларускі  спартовы
слоўнік, а то так ужо наму
лялі вуха ўсе гэтыя паядынкі,
барацьбіты і нічча.

Сяржук Вітушка

Калі ў каго з вас, дарагія
чытачы,  падупаў  святочны
настрой пасля чарговага па
ходу ў краму, раю чытаць га
лоўнага рэдактара “7 дней”
Віктара Чыкіна. Аптымізмам
зарадзіцеся  калі  не  на  год,
дык на тыдзень дакладна.

“У китайцев было в ходу
проклятие: «Чтобы тебе до-
велось жить во времена вели-
ких потрясений». Английский
мыслитель XIX века Томас Кар-
лейль заметил: «Счастливы
народы, чьи летописи произ-
водят скучное впечатление».
Похоже, это он про нас в 2007
году написал. Год для Беларуси
начался с подсчета потерь и
зализывания ран, полученных
в ходе нефтегазовых войн. За-
вершился же он за океаном.
Правительственная делега-
ция привезла колбу из Венесуэ-
лы с первой нефтью, добытой
белорусами в бассейне реки
Ориноко. Делегация же оппози-
ции вернулась из США с приве-
том от Д. Буша, пригрозивше-
го нам экономическими санк-
циями.

Нет, конечно, были и другие
события. Открывались но-
вые производства, строились
агрогородки, был собран рекор-
дный урожай и т.п., но поли-
тический год мы прожили, в
отличие от соседей, спокойно.
Без политического «шуму і
гвалту».”

Ну, чаму ж толькі летапіс

цам гатовы паспачуваць ка
муніст  Чыкін?  А  як  наконт
пенсіянераў,  пазбаўленых
“без шуму і гвалту” льготаў? А
чаму не ўспомніць “без шуму
і гвалту” адпраўленых за кра
ты Фінькевіча  і Клімава? Гэ
тыя “пасадкі” будучыя летапі
сцы не пакінуць без увагі. Бо
ўлада пачала за палітыку сад
жаць не на суткі, а на гады.
Падаросламу.

А галоўны рэдактар “Рэс
публікі” Анатоль Лемяшонак
заглядае ў новы год, напруж
ваючы ўсю сваю фантазію.

“Оглянитесь вокруг. Удиви-
тельная картина…

Вы абсолютно здоровы, и
уже не надо тратить деньги
на дорогие лекарства. К тому
же вот-вот поднимут зарп-
лату. На вас никто не доно-
сит, не пишет кляуз и анони-
мок. На службе все вежливы и
предупредительны. Да и на
улице удивительно — ни хам-
ства, ни хулиганов. Даже
транспорт ходит как часы, и
в нем свободно. (...)

Ах да… Еще не решили про-
блему, где отдыхать нынеш-
ним летом. На море или в ти-
хой деревне? Не беда. Важно,
что не надо тратиться на
санаторий. Не забыли — все
ваши болячки остались в про-
шлом.

А теперь, уважаемый чи-
татель, вопрос на засыпку.
Хотели бы вы жить в таком

раю? (…)
2008-й… Ни одно самое ви-

тиеватое поздравление не
обошлось без пожелания креп-
кого, надежного здоровья. В
точку! Разве не с него начина-
ются все наши помыслы, на-
строения, успехи и неудачи?

Указом Президента Респуб-
лики Беларусь начавшийся год
объявлен Годом здоровья”.

Навошта  свае  праблемы
пераносіць на ўсіх нас, тава
рыш Лемяшонак? Калі вашы
“помыслы”  пачынаюцца  са
здароўя, дык мае Вам спачу
ванні. Я нават здагадваюся, у
якім органе тыя “помыслы”
нараджаюцца. Не іначай, па
залетась нагодай для лемя
шонкаўскіх  помыслаў  быў
“парадак на зямлі”, а летась
“моцная сям’я”. Так, здаецца,
называўся мінулы год па Лу
кашэнку?

А  старшыня  Савета  Рэс
публікі Генадзь Навіцкі ў “Со
ветской Белоруссии” камэн
туе  прэзідэнцкія  выбары  ў
Грузіі.

“В этой кампании я обра-
тил внимание на два основ-
ных момента. Во–первых, оче-
видно, что выборы — столь
сложная процедура, которую
провести без сучка и задорин-
ки непросто. (...) Однако кампа-
ния еще не успела пройти, а
международные наблюдатели
уже обнародовали заготов-
ленные оценки. Мол, все иде-

ально. Хотя оппозиция, полу-
чившая тоже немалое количе-
ство голосов, утверждает о
многочисленных нарушениях.
Весьма красноречивый факт.
И второе. Чисто по–челове-
чески мне очень жаль, что и
Михаил Саакашвили, и его ос-
новной соперник Леван Гачечи-
ладзе занимают явную проза-
падную позицию. Печально,
что Грузия уходит все дальше
от тех государств, с которы-
ми ее связывает многовековая
общая история. Не знаю, есть
ли в этом истинные чаяния
грузинского народа, но, под-
черкну, какой бы выбор он ни
сделал — это его выбор. И
этот выбор необходимо пони-
мать, признавать и ува-
жать”.

А  вось  калі  беларуская
апазіцыя заяўляе пра “шматл
ікія парушэнні” на выбарах –
гэта  чамусьці  ўладу,  у  тым
ліку  Савет  рэспублікі,  не
цікавіць.

І за што ж Навіцкі так не
любіць грузін? Нейкую “пра
западную” пазіцыю  ім закі
дае? Вось скажыце, Японія –
гэта Захад ці Ўсход? А Алба
нія? І калі пад “Захадам” разу
меецца людскае жыццё, што
ў гэтым кепскага? Цікава, што
будзе  казаць  Навіцкі  пра
нашу “стабільнасць” прыкан
цы  году.  Які  так  феерычна
пачынаецца.

Алесь Канюціч
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Невядомая
Беларусь

ПАРАЛЕЛЬНЫЯ СУСВЕТЫ
ЯКІ ТАМ “ЭЛТАНДЖОН” ПАСЛЯ БАХА?

Фотафакт

Стрэмкі

Неяк хадзіў я па Вільні са
сваім знаёмым з Мінска, што
прыехаў  на  якуюсь  канфе
рэнцыю.  І  захацелася  яму
купіць падарунак для сваёй
маленькай унучкі. А справа
была  ў  нядзелю,  усе  “аб
меннікі” зачыненыя, і бедны
чалавек не ведаў, што рабіць
са сваімі “амерыканскімі руб
лямі”. А ў краме нам параілі –
вы ідзіце ў казіно, там заўсё
ды мяняюць любую валюту.
Так я ўпершыню ў жыцці пе
раступіў парог гэтай устано
вы. Грошы нам абмянялі хут
ка і без лішніх пытанняў. “Ну,
цяпер маем што прайграць!”
– вырашыў я бліснуць дасціп
насцю. Але твар кабеты ў ва
кенцы  застаўся  каменным.
Такі гумар тут не “праходзіў”.
А  мне  падумалася  –  вось
зусім побач існуе іншы, пара
лельны свет, з якім я ніколі не
судакранаўся  і не збіраюся
гэта рабіць; у якім свае зако
ны, дзе кіпяць жарсці, вядо
мыя мне толькі з кніг і кінаф
ільмаў. І колькі іх яшчэ існуе,
такіх сусветаў у тым жа го
радзе, у той самай краіне, дзе
ты жывеш,  і не трэба ніякай
містыкі і “фэнтэзі” – і так вя
дома,  што  многія  і  многія
рэчы назаўсёды застануцца
для цябе недаступнымі.

Другім разам я меў прыз
начаную  сустрэчу  ў  новым
будынку віленскага самакі
раўніцтва, дваццаціпавярхо
вым шкляным паралелепіпед
зе. Асоба, з якой я меў спат
кацца, усё не з’яўлялася,  і я
назіраў за жыццём гэтага бю
ракратычнага вулля – толькі
для гэтых “пчол” лета не кан
чалася  ніколі.  Тудысюды
мітусіліся пані і паны з зашпі

ленымі гарнітурамі і тварамі,
адмыкалі  магнітнымі  карт
камі і электроннымі ключамі
дзверы, турнікеты і бар’еры,
якія былі наглуха зачыненыя
для  мяне.  Але  я  зусім  не
жадаў патрапіць туды, за гэ
тыя  дзверы  і  турнікеты.
Больш  за  тое  –  я  хацеў  бы
ніколі  ў  жыцці  не  судакра
нацца  з  гэтым  светам,  што
такі чужы для мяне, і для яко
га я сам чужы яшчэ болей.  І
колькі ж увогуле ёсць люд
зей,  з  якімі  лепш  ніколі  не
мець дачыненняў: суддзі і ад
вакаты,  міліцыя  і  мытнікі,
дактары і патолагаанатамы,
прапаведнікі малых і вялікіх
сектаў, астролагі і экстрасэн
сы хатняй гадоўлі, — і так да
лей, і так далей.

А  бывае  яшчэ  і  так,  што
“паралельны  сусвет”  можа
стаць  паратункам  ад  таго
свету, у якім табе наканавана
лёсам жыць.

Калі я чытаў славутую ўжо,
з гумарам напісаную кніжку
Вінцэся  Мудрова  пра  сваё
юнацтва ў савецкія часы, мне
падумалася:  гэта  ж  мой  су
часнік, амаль равеснік, і жылі
мы  ў  той  самы  час  амаль  у
тым самым месцы, ён у По
лацку, я ў Віцебску. А ўражан
не, што мы існавалі ў розных
сусветах. Усё ягонае юнацтва
было прасякнутае і азмроча
нае  тугою  па  недаступнай
музыцы  “бітлоў”,  джынсах,
кокаколе і жуйцы. Для мяне
ўсё гэта было гэтак жа неда
сягальна, але я не адчуваў у
ім ніякай патрэбы. Для мяне
адкрыўся  зусім  іншы  свет,
іншыя  каштоўнасці  –  тады
яшчэ толькітолькі вяртаўся
са  шматгадовага  забыцця

Вівальдзі  (гэта цяпер ён гу
чыць нават з мабільнікаў), у
любой  краме  можна  было
купіць дыскі Баха, Моцарта,
Шапэна – часта літаральна за
капейкі, бо ўцэненыя. Памя
таю, нас з сябрам, заўважыў
шы  нашу  цікавасць,  прада
вачка прывяла на склад, і мы
набралі  розных  кружэлак
столькі, колькі маглі панесці.
А замежныя дыскі з запісамі
рокмузыкі прадаваліся пад
польна па 25 рублёў за штуку,
пры зарплаце інжынера ў 120
руб. Аднойчы ў Маскве ў пад
земным пераходзе да мяне
падскочыў бойкі ягамосць з
вялікай торбай і замармытаў
скарагаворкай:  “Битлырол
лингиназаретэлтонджон...” –
я адмоўна пакруціў галавой
– “Люббитель советской эст
рады, твою мать”, — прашы
пеў ён мне ў спіну. А які там
“элтанджон” пасля Баха, Мон
тэвэрдзі і Пергалезі?.. Зборы
мае множыліся, толькі слу
хаць не было як, бо прайгра
вальніка я не меў, жыў у сту
дэнцкім інтэрнаце. І я з кож
ным новым Моцартам ці Ша
пэнам  бег  у  выкладчыцкі
інтэрнат, дзе ў маленькім па
койчыку, застаўленым пад
рамнікамі  і кнігамі, жыў ча
лавек з тварам гладыятара,
Алег Арлоў. І мы слухалі з ім
чарговую санату ці сімфонію,
і, калі шчоўкаў аўтастоп, доў
га  яшчэ  сядзелі  моўчкі,  аж
пакуль Арлоў, кашлянуўшы,
не  гаварыў:  “Даа...  такто
вот...”

І  гэта  былі  найлепшыя
часы ў маім жыцці.

Якія  цяпер  вяртаюцца
толькі ў снах.

Алег Аблажэй

17 студзеня  1732  году
прыйшоў на свет апошні ка
роль Рэчы Паспалітай Станіс
лаў  Аўгуст  Панятоўскі.  Ка
жуць, што быў ён свядомым
беларусам і нават прозвішча
сваё папольску пісаў праз
«у». А пахаваны ён у Воўчыне
каля Высокага Брэсцкай воб
ласці.

18 студзеня 1892 году на
радзіўся  Іосіф  Лангбард  –
самы значны беларускі архі
тэктар перыяду БССР. Ён па
ходзіў з Беласточчыны, скон
чыў Пецярбурскую акадэмію
мастацтваў. Паводле ягоных
праектаў створаныя галоў
ныя помнікі канструктывізму
ў Мінску, якія сталі візітоў
камі  беларускай  сталіцы:
оперны  тэатр,  Дом  ураду,
Акадэмія навук і Дом афіцэ
раў.

19 студзеня  праваслаў
ныя  беларусы  традыцыйна
адзначаюць  Вадохрышча  –
апошняе  свята  каляднага
цыклу. «Святое Хрышчэнне –
Калядам прашчэнне». У гэты
дзень, які гістарычна звязва
юць з хрэсьбінамі Ісуса Хрыс
та, людзі асвячалі ваду. Свян
цоная вада, лічыцца, мае цу
дадзейную сілу.

21 студзеня 1938 году ў
Курапатах быў расстраляны
беларускі  паэт  Янка  Тумі
ловіч.

23 студзеня 1889 году ў
Чылі памёр наш славуты зям
ляк Ігнат Дамейка. Родам ён
быў з вёскі Мядзьвядка пад
Карэлічамі,  скончыў  Шчу
чынскі  калегіюм  і  Віленскі
ўніверсітэт, дзе ўдзельнічаў у
тайным студэнцкім тавары
стве філаматаў, за што быў
арыштаваны.  Пасля  гэтага
Дамейка  скончыў  горную
школу  ў  Парыжы  і  з  1838
году  да  канца  жыцця  жыў  і
працаваў у Чылі. За заслугі
перад навукай гэтай краіны
Дамейку назвалі нацыяналь
ным героем Чылі, ягонае імя
носяць мінерал, выкапнёвы
слімак, фіялка, горны хрыбет,
а  таксама  паселішча  на
поўдні Чылі.

23 студзеня 1938 году ў
расійскім Саратаве быў рас
страляны беларускі акадэмік
Вацлаў Ластоўскі.

Моладзь катаецца на кань-
ках на Кастрычніцкай плош-
чы. Мінск, студзень 2008 году.
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ВАШ ЭЛЕКТРОННЫ АДРАС.

“ДАЙЦЕ НАМ КРЫХУ ЧАСУ”
БЕЛСАТ АБЯЦАЕ ЎСЁ, АЛЕ НЕ АДРАЗУ

Сярод каментароў нашых
чытачоў на сайце газеты сус
тракаюцца  просьбы  раска
заць  пра  новы  тэлеканал
Белсат.  У  прыватнасці,  сп.
Якуб  пытаецца,  што  трэба
зрабіць простаму беларуска
му чалавеку, каб ён мог гэты
канал  глядзець.  Акурат  у
мінулую сераду на такія са
мыя пытанні наведнікаў сай
та Радыё Свабода адказваў
кіраўнік  Аддзела  інфарма
цыйных  праграм  Белсату
Аляксей  Дзікавіцкі.  Таму  –
звернемся да адказаў з пер
шых вуснаў.

Асноўнае  пытанне  ўла
дальнікаў спадарожнікавых
талерак (а Белсат – гэта спа
дарожнікавы канал і ловіцца
толькі на талерку) тычылася
таго, чаму новы канал пера
даецца праз спадарожнік “Ас
тра”,  а  не  праз  папулярны
“Сірыюс”.  На  гэта  спадар
Дзікавіцкі паабяцаў, што не
ўзабаве Белсат з’явіцца і на
“Сірыюсе”, а як яго там адшу
каць – будзе падрабязна апі
сана  на  сайце  Белсату  ў
інтэрнэце:

“Даты дакладнай няма па
куль. Дамова паміж нашым
каналам і фірмай, у якой мы
выкупляем месца на спада

рожніку, знаходзіцца на эта
пе канчатковага узгаднення.
Спадзяемся, што пяройдзем
як мага хутчэй на Sirius”.

Многія чытачы наракаюць
на тое, што інтэрнэтстарон
ка Белсату практычна неда
робленая,  на  ёй  нічога  не
мяняецца. Хоць тыя, у каго
няма  спадарожнікавай  та
леркі, маглі б глядзець новы
тэлеканал  у  інтэрнэце.  На
гэта  сп.  Дзікавіцкі  адказаў
наступнае:

“У інтэрнэце поўна нашых
праграм – і навінаў, і кліпаў, і
музычных перадач. Людзі самі
аператыўна  выстаўляюць
гэта ў інтэрнэт – дзякуй ім за
гэта! Што да нашай старонкі,
дык  спрабуем  цяпер  штод
зённа – праз 1015 хвілінаў
пасля выхаду ў эфір – змяш
чаць на старонцы прынамсі
“Аб’ектыў” – нашу  інфарма
цыйную праграму. Як атры
маецца гэта, пойдзем далей”.

Колькі часу ў суткі працуе
Белсат? “Пакуль эфір пашы
рыўся да 6 гадзін – сказаў сп.
Дзікавіцкі, – гэта таксама ня
мала. Дайце нам крыху часу”.

Задаваліся  таксама  пы
танні пра тое, ці можна пра
панаваць  новаму  каналу
свае паслугі, ці там супрацоў
нічаюць  толькі  з  вядомымі
апазіцыйнымі дзеячамі?

“Вось здзівілі вы мяне! –
адказаў А.Дзікавіцкі, – Першы
раз  чую,  што  галоўнае  для
Рэдакцыі  інфармацыйных
праграм,  каб  чалавека,  які
будзе там працаваць, ведалі
ў апазіцыйным асяроддзі! Я
асабіста фармаваў калектыў,
але пра такое патрабаванне
нічога не ведаю. Нашай рэ
дакцыі пакуль не патрэбныя
людзі, але прапановы можна
дасылаць – канал развіваец
ца.  Мэйл  агульны  :
info@belsat.eu (працуе ўжо),
нашай  рэдакцыі:
abjektyu@belsat.eu (будзе ак
тыўны праз пару дзён)”.

На  гэтыя  ж  адрасы
кіраўнік  інфармацыйнай
службы заклікаў усіх зацікаў
леных дасылаць свае інфар
мацыйныя матэрыялы, най
перш – фотаздымкі розных
падзеяў, зробленыя на маб
ільны тэлефон.

Пыталіся  чытачы  і  пра
змест праграм, ці няма ў  іх
залішняга  польскага  ўхілу
(Белсат  размяшчаецца  ў
Польшчы  і  ствараецца  за

грошы з польскага бюджэту),
і чаму не запрашаюць у эфір
Зянона  Пазьняка.  А.Дзі
кавіцкі адказаў так:

“За месяц працы “Аб’екты
ва”  навінаў  выключна
польскіх было, здаецца, тры –
пра птушыны грып, адмену
эмбарга  на  ўвоз  польскага
мяса ў Расію і фінал Вялікага
аркестра святочнай дапамогі.
Пра беларусаў Беласточчыны
было некалькі, але гэта не ў
лік. Дык пра які жа “польскі
ўхіл” вы гаворыце? Вядучыя
беларускія палітолагі спада
ры  Падгол,  Карбалевіч  ды
іншыя  з’яўляюцца  ў  нашых
навінах рэгулярна. Не бачу
аніякіх падставаў называць іх
прапольскімі.  Запісаць  ка
госьці з Масквы (калі б і была
такая патрэба), нялёгка – па
куль там у нас няма здымач
най групы. Пазьняка ўжо зап
расілі – Зянон Станіслававіч
з’явіцца ў адной з наступных
праграмаў “Госць Белсату”.
Сачыце за эфірам!”

На заканчэнне госць он
лайн канферэнцыі паабяцаў,
што Белсат будзе паўнавар
тасным  тэлеканалам,  дзе
знойдуць  месца  перадачы
ўсіх жанраў і тэм, а таксама –
шмат фільмаў, музыкі і пера
дач для дзяцей.

Блакітны агеньчык


